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redaktorka:   
Zachraňují životy, pomáhají v nouzi. Oceňuje to stát? V Aktech OVM s generálním ředitelem 
Hasičského záchranného sboru Drahoslavem Rybou.  
 
Václav MORAVEC, moderátor:  
Požáry, povodně, dopravní nehody, nebo úniky nebezpečných látek. To jsou situace, kdy 
spoléháme na hasiče. A to nejen na 10,5 tisíce profesionálů, ale také na víc než 300 tisíc 
dobrovolníků. Právě oni bývají na místech katastrofy jako první. Sami profesionálové 
přiznávají: bez dobrovolných hasičů se neobejdeme. A jací jsou? Srdcaři, pro které je pomoc 
bližním celoživotním koníčkem.  
 
Martin K ŘÍŽEK, dobrovolný hasič /1. 10. 2010/:  
Náš okresní starosta říká, že dobrovolnej hasič, že to není povolání, ale že to je diagnóza. Ale 
nezkoušejte prej to léčit.  
 
Václav MORAVEC, moderátor:  
Stoletá voda v srpnu roku 2002. Bleskové záplavy v červnu roku 2013. Tehdy byli dobrovolní 
hasiči naprosto nepostradatelní. Beze spánku s plným nasazením pomáhají, kde se dá. 
Stoupající živel se snaží zastavit povodňovými hrázemi. Tam, kde je příroda přemůže, 
pomáhají lidem ze zaplavených domů, a když voda opadne, jsou tu zas.  
 
Tomáš HAVLÍK, velitel dobrovolné jednotky, Mokropsy  /4. 6. 2013/:  
Chlapi spěj maximálně 2, 3 hodiny denně a teďko, i když je po kulminaci, neprovádíme už 



záchrany a čekají nás čerpací práce.  
 
Václav MORAVEC, moderátor:  
A nejen velká voda. Dobrovolní hasiči zasahovali také například v létě roku 2015 ve Studénce 
u srážky Pendolina s kamionem. Tentokrát bylo v akci 6 jednotek profesionálních i 
dobrovolných hasičů.  
 
René TEICHMANN, velitel jednotky SDH Studénka /5. 5. 2016/:  
Po příjezdu jsem v podstatě viděl vlak, kterej byl, jakoby, do půlky rozpáranej, jo.  
 
Václav MORAVEC, moderátor:  
Bez dobrovolníků to nejde, ale peníze na ně nejsou. Většina z nich se potýká se zastaralou 
technikou. Novější tak v lepším případě dědí po profesionálech. To se má změnit. Politici 
přestali jen děkovat, ale začnou dobrovolné hasiče víc podporovat. Na dotacích letos dostanou 
bezmála 400 milionů korun. Oproti loňsku je to více než dvojnásobek.  
 
Bohuslav SOBOTKA, premiér /ČSSD/ /4. 2. 2016/:  
Já myslím, že ta trajektorie 70, 157, 395 jasně ukazuje, že se nejedná jenom o verbální 
prioritu, ale že se jedná o skutečnou prioritu z hlediska podpory vlády České republiky.  
 
Václav MORAVEC, moderátor:  
Integrovaný záchranný systém s dobrovolnými hasiči opravdu počítá. Ministerstvo vnitra totiž 
už neplánuje přijímat další profesionály. Přitom původně vláda chtěla mít v aktivní službě 12 
tisíc mužů a žen.  
 
Milan CHOVANEC, ministr vnitra / ČSSD/ /4. 2. 2016/:  
Nemáme ambici už se přiblížit k číslu 12 tisíc, ale chceme úzce spolupracovat právě s 
dobrovolnými hasiči, kteří mnohdy, když je problém, za profesionály zaskakují a zaskakují 
plnohodnotně.  
 
Václav MORAVEC, moderátor:  
Z dobrovolných hasičů se mnohdy stávají profesionálové. A jak oni vidí sami sebe? Být 
hasičem je pro ně poslání a své povolání vnímají jako prestižní.  
 
Vít OVČAČIK, velitel družstva hasičů Ostrava /2. 5. 2016/:  
Spousta lidí se na tom místo hlásí, je o to celkem i velký zájem. Tabulkové místa jsou totálně 
plná, takže myslím si, že ano a že ti lidi hlavně ty hasiče respektují možná, že jedno z nejvíc z 
těch povolání, které tady vůbec jsou.  
 
Václav MORAVEC, moderátor:  
Loni hasiči zasahovali více než 110 tisíců případů. Nejčastěji u technických havárií a 
dopravních nehod. Samotných požárů bylo 20 tisíc. Letos zaměstnalo hasiče odstraňování 
následků sněhové kalamity ze začátku března především ve středních Čechách. Šlo o bezmála 
tisícovku výjezdů a pak také bleskové povodně, jak vidíte sami obrázky z Prahy, tak to počasí 
v těch posledních týdnech, kroupy, přívalové deště, vás jako hasiče zaměstnávají. Tím se 
obracím na dalšího hosta Otázek, kterým je generální ředitel Hasičského záchranného sboru 
Drahoslav Ryba. Pane generále, vítejte v Otázkách. Hezký dobrý den.  
 
genmjr. Drahoslav RYBA, generální ředitel, Hasičský záchranný sbor ČR:  
Dobrý den.  



 
Václav MORAVEC, moderátor:  
Narůstá meziročně počet vašich výjezdů nejen tedy k požárům, ale i právě k těm technickým 
zásahům u dopravních nehod či u toho počasí?  
 
genmjr. Drahoslav RYBA, generální ředitel, Hasičský záchranný sbor ČR:  
Určitě. Dá se říct, že to je trend dlouhodobý. Já když jsem začínal u hasičů někde před 30 lety, 
tak opravdu požáry tvořily 90 % zásahové činnosti, dneska se pohybujeme na nějakých 15, 20 
% zásahové činnosti a rozmary počasí, které jsou, nám určitě zvyšují počet těchto technických 
zásahů.  
 
Václav MORAVEC, moderátor:  
Kde je ta hranice, kdy, kdy se to zastaví? Člověk si říkal, že už ten loňský rok pro vás byl 
rekordním a že letos ten nárůst od 1. ledna do 31. května, nebo poloviny června, kdy vedete ty 
statistiky, být nemůže?  
 
genmjr. Drahoslav RYBA, generální ředitel, Hasičský záchranný sbor ČR:  
To já nedokážu odpovědět. Faktem je, že ty rozmary počasí jsou, jaké jsou a jeden den, jeden 
rok máme vlhký, máme povodně, další rok je sucho, prostě si na to asi budeme muset 
zvyknout a budeme se muset na to připravit.  
 
Václav MORAVEC, moderátor:  
Vy z letošního státního rozpočtu, když jsem z něj vyčítal data, tak máte k dispozici bezmála 8 
miliard korun, což je 600 milionů víc než jste měli v roce 2015. Předpokládám, že se vám i 
kvůli těm penězům, tomu navýšení o 600 milionů snáz, že se vám snaží snižovat vnitřní dluh 
policie.  
 
genmjr. Drahoslav RYBA, generální ředitel, Hasičský záchranný sbor ČR:  
Hasičů.  
 
Václav MORAVEC, moderátor:  
Pardon, hasičů, se omluvám. Zaměstnala mě ta reforma policie v první hodině, tak omlouvám 
se.  
 
genmjr. Drahoslav RYBA, generální ředitel, Hasičský záchranný sbor ČR:  
Určitě. Je to tak, že, ale je potřeba začít od začátku. Je potřeba začít v tom roce 2011, 12, kdy 
došlo k obrovským škrtům Hasičského záchranného sboru. Hasičský záchranný sbor přišel o 
čtvrtinu rozpočtu. A v ten moment jsme opravdu byli na hranici udržitelnosti, bych řekl. 
Dneska ta situace je výrazně lepší, na druhé straně je potřeba říct, že je výrazně lepší zejména 
ve mzdách, které bylo ale třeba navýšit, aby ty propady, které hasiči měli, které, kdy jim byly 
sníženy platy o 10 %, se vyrovnali, takže tam asi skončil největší část těch finančních 
prostředků a je pravdou také, že si vypomáháme v provozních prostředcích i v investicích, v 
provozních prostředcích zejména tedy s financováním jako náhrady ze zásahů u dopravních 
nehod a také nám hodně pomáhají obce a kraje, na to nesmíme zapomenout a co se týká 
investic, tam je to obdoba. Já bych řekl, že dneska ty investice dokonce jsou takovou trošku 
Achillovou patou, protože tam pomáháme si fondem zábrany škod, určitě, pomáháme si z 
evropských peněz, také určitě, ale jestliže se podívám konkrétně na investice, tak investice v 
roce 2010 byly něco přes 1 miliardu Hasičského záchranného sboru, dneska jsou 250 milionů 
ze státního rozpočtu, dalších řekněme 260 milionů z fondu zábrany škod a to jsme pořád na 
polovině toho, co Hasičský záchranný sbor mě na investice v roce 2010.  



 
Václav MORAVEC, moderátor:  
Jinými slovy ten vnitřní dluh hasičů se prohlubuje.  
 
genmjr. Drahoslav RYBA, generální ředitel, Hasičský záchranný sbor ČR:  
Já nechci říct, jestli prohlubuje, já si myslím, že právě proto, že můžeme využít fond zábrany 
škod, takže můžeme využít evropské peníze, ale taky je využíváme, tak se neprohlubuje, ale 
je to určitě otázka do budoucna, až evropské fondy nebudou, tak se s tím budeme muset 
poprat.  
 
Václav MORAVEC, moderátor:  
Kolik dnes ten vnitřní dluh zanedbanosti zastaralé techniky a vybavení u vás u hasičů je? 
Jestliže například Hasičský záchranný sbor hlavního města Prahy, tedy jen v pražském rajonu 
spočítal tu zanedbanost na 180 milionů korun.  
 
genmjr. Drahoslav RYBA, generální ředitel, Hasičský záchranný sbor ČR:  
Já se domnívám, že my jsme to počítali kdysi, je otázka, jestli budem počítat zanedbanost 
Hasičského záchranného sboru České republiky, nebo včetně jednotek sboru dobrovolných 
hasičů obcí, pak bychom se mohli dostat někde v rozmezí 4-7 miliardy, u Hasičského 
záchranného sboru je to samozřejmě podstatně níže. Pravdou je, že konkrétně ta Praha je na 
tom asi v této fázi nejhůře právě proto, že si nemůže sáhnout na evropské peníze. Takže my se 
snažíme jí pomáhat ze státního rozpočtu, udělali jsme tam řadu investic, ať už do staveb tak 
do techniky z fondu zábrany škod, ale tím, že si nesáhne na evropské peníze, tak určitě ty, ten 
problém v této chvíli má největší.  
 
Václav MORAVEC, moderátor:  
Takže těch 180 milionů zanedbanosti u profesionálních hasičů v Praze je nejpalčivější...  
 
genmjr. Drahoslav RYBA, generální ředitel, Hasičský záchranný sbor ČR:  
Může to být reálné číslo, ano.  
 
Václav MORAVEC, moderátor:  
Problém. A kdybyste dali stranou, nechme zatím stranou dobrovolné hasiče, tak ta vnitřní 
zanedbanost jenom profesionálních hasičů, tam ta částka je jak vysoká?  
 
genmjr. Drahoslav RYBA, generální ředitel, Hasičský záchranný sbor ČR:  
Zas je to složitá otázka. Já se domnívám, že to bude někde kolem 1 miliardy, protože musíme 
rozdělit stavby, a strojní vybavení. U, pokud bych porovnal ty dvě, ty dvě komodity, tak ty 
stavby jsou na tom poměrně hůře než, než ty stroje, protože právě u těch strojů jsme si 
pomáhali čerpáním peněz z Evropské unie.  
 
Václav MORAVEC, moderátor:  
Vy už jste to tady zmínil, pane generále, že to navýšení státního rozpočtu pro Hasičský 
záchranná sbor z velké části jde do platů, protože...  
 
genmjr. Drahoslav RYBA, generální ředitel, Hasičský záchranný sbor ČR:  
Ano.  
 
Václav MORAVEC, moderátor:  
V platech se škrtalo v rámci Kalouskovy a Nečasovy reformy. Premiér Bohuslav Sobotka 



slíbil hasičům víc peněz na platy, technické vybavení. Vloni na platy vláda přidala 3 %, podle 
představ premiéra Sobotky budou platy u hasičů růst i letos, a to přibližně o 5 %.  
 
Vít OVČAČÍK, velitel družstva, hasiči Ostrava:  
No a když nám chcu navýšit těch 5, tak nejdřív by to měli dorovnat a potom navýšit 5. To 
znamená teďka ve skutku je to vlastně, jak kdyby měli navýšit o nějakých třeba 8-10 %, jo, 
aby se to dorovnalo z toho, co nám kdysi vzali a co by nám teďka chtěli přidat.  
 
Václav MORAVEC, moderátor:  
Argumentuje velitel družstva ostravských profesionálních hasičů. Připomínám, že Nečasova 
vláda v rámci těch škrtů snížila platy hasičů o 10 %, až na tři roky. To znamená, stále vaši lidé 
vlastně nemají dorovnáno, když jsem to počítal.  
 
genmjr. Drahoslav RYBA, generální ředitel, Hasičský záchranný sbor ČR:  
Záleží, jak to budeme počítat. Pokud budete počítat to, kolik, jaký byl průměrný plat u 
Hasičského záchranného sboru v roce 2011 a jaký je dnes, tak si myslím, že dorovnáno je, ale 
samozřejmě za ty, za ty roky, byla určitá...  
 
Václav MORAVEC, moderátor:  
Inflace, přesně.  
 
genmjr. Drahoslav RYBA, generální ředitel, Hasičský záchranný sbor ČR:  
Inflace, takže v reálu ty finanční prostředky jsou nižší než by odpovídalo tomu roku 2011.  
 
Václav MORAVEC, moderátor:  
Máte jako šéf hasičského záchranného sboru jistotu, když, když se vezme právě v potaz 
inflace, kdy vaše platy jako hasičů budou tak konkurenceschopné, protože vy se na pracovním 
trhu "perete" s Policií České republiky, s armádou, či s Vězeňskou službou, to znamená, že ta 
konkurence je poměrně velká a snažíte se nabírat a zvlášť v čase menší nezaměstnanosti se ty 
tabulky hůře doplňují.  
 
genmjr. Drahoslav RYBA, generální ředitel, Hasičský záchranný sbor ČR:  
Tak já si nemyslím, že bychom měli problém s naplňováním tabulek. Spíše ten problém je 
časový. To znamená, my když chceme obsadit jedno služební místo, příslušnické místo, tak se 
nám třeba z 10 adeptů projde jeden, když to řeknu takto. A to z toho důvodu, že jsou poměrně 
přísné požadavky, ale zájemců pořád máme dostatek pardon.  
 
Václav MORAVEC, moderátor:  
Nesouvisí to ale, ale s tím, že ti, kteří, protože i policie i armáda se potýkají s tím, že ti 
zájemci nejsou sto splnit například limity fyzických testů a podobně. Takže zkrátka nejdřív to 
vyzkoušejí u policie, u armády a, a vy máte ještě menší možnost výběru těch, kteří by těmi 
testy prošli?  
 
genmjr. Drahoslav RYBA, generální ředitel, Hasičský záchranný sbor ČR:  
Já si myslím, že to, že to určitě zcela nesouvisí. Možná trošičku to může být ovlivněno, ale 
nicméně si myslím, že našemu sboru a jsem patriot, mám rád svůj sbor, dělám to z lásky, 
takže si myslím, že to pořadí možná je trošku opačné, že prvně zkouší u našeho sboru a pak 
možná někde jinde, ale to se možná, možná trošku, trošku odlehčil, nicméně si myslím, že to s 
tím zcela nesouvisí. Protože opravdu k hasičům se pořád ještě, a je to dobře, hlásí srdíčkáři.  
 



Václav MORAVEC, moderátor:  
A kdy, kdy budete mít tedy dorovnáno o tu inflaci, a budeme se moci bavit, že je tady nárůst, 
reálný nárůst mezd u hasičů o těch 5, 10 %?  
 
genmjr. Drahoslav RYBA, generální ředitel, Hasičský záchranný sbor ČR:  
To opravdu nezáleží na mě, to záleží na vládě, kolik nám dá finančních prostředků.  
 
Václav MORAVEC, moderátor:  
Tak já...  
 
genmjr. Drahoslav RYBA, generální ředitel, Hasičský záchranný sbor ČR:  
Já můžu říci...  
 
Václav MORAVEC, moderátor:  
Jak bojujete, pane generále, když říkáte, že, že to, že jste srdíčkář, tak je to i o vašem boji, 
jako.  
 
genmjr. Drahoslav RYBA, generální ředitel, Hasičský záchranný sbor ČR:  
Určitě. Bojujeme, snažíme se, ale opravdu to nezávisí na nás, kolik vláda vyčlení na navýšení 
finančních prostředků do mezd.  
 
Václav MORAVEC, moderátor:  
Od ledna roku 2014, pokud se nemýlím, tak dostáváte peníze nejen ze státního rozpočtu, ale i 
z fondu zábrany škod. Do fondu zábrany škod platí pojišťovny 3 % z vybraného povinného 
ručení a vám jako hasičům jdou také paušální poplatky 5600 korun za hodinu zásahu u 
dopravní nehody. Tady jsou další data.  
 
redaktorka:  
V roce 2014 získal Hasičský záchranný sbor z rozpočtu necelých 7 miliard korun. O rok 
později dostal nejen o 400 milionů korun víc z rozpočtu, ale také dalších 262 milionů z fondu 
zábrany škod. Letos přišlo hasičům od státu skoro 8 miliard a z fondu zábrany škod přes 280 
milionů korun.  
 
Václav MORAVEC, moderátor:  
Pojišťovny už bezmála tři roky opakují, že se jim to financování vás jako hasičského 
záchranného sboru zdá nesystémové po 2,5 letech existence. Vy ten systém považujete za 
funkční?  
 
genmjr. Drahoslav RYBA, generální ředitel, Hasičský záchranný sbor ČR:  
Já ho považuji zaprvé za funkční, zadruhé ho považuji za právě systémový, a to proto, že celý 
ten systém vznikl proto, aby se zvýšila efektivnost našich zásahů u dopravních nehod. Ten 
systém funguje v různých obdobách ve všech vyspělých evropských státech. My když jsme 
ho se snažili vytvořit, tak jsme si vzali vzor v prvé řadě ze Slovenska, kde se ta, ten odvod 
řekněme pohybuje někde kolem 5, 6 % teď nevím, jestli to je 5 nebo 6 %, takže my jsme 
vycházeli z něho. Nezapírám, že v průběhu legislativního procesu ten systém doznal poněkud 
změn, nicméně si myslím, že ten systém je funkční a přináší své ovoce.  
 
Václav MORAVEC, moderátor:  
No v tom letošním roce už byste tedy celkově za ty zhruba tři roky měli z toho fondu zábrany 
škod získat 750 milionů korun, zhruba tři čtvrtě miliardy. Vy jste mluvil o tom, že ten fond 



přináší vyšší efektivitu při zásazích u dopravních nehod. Můžete nějak přiblížit na jasných 
konkrétních číslech, protože pojišťovny říkají: no je to jenom to, že z povinného ručení se 
přisypává do Hasičského záchranného sboru, ale na těch zásazích to nevidíme.  
 
genmjr. Drahoslav RYBA, generální ředitel, Hasičský záchranný sbor ČR:  
Pane redaktore, čísla nemám připravená, oni by se aj těžko připravovaly, ale je to prostě o 
tom, že pokud ta technika je nová, je moderní, tak samozřejmě ta pomoc je tam dříve, je 
poskytnuta lépe než při technice, která je stará 15 let a podobně.  
 
Václav MORAVEC, moderátor:  
Z těch zhruba 600 milionů, které šly k dnešnímu dni z toho fondu k vám, tak všechno to šlo 
jenom do hasičské techniky?  
 
genmjr. Drahoslav RYBA, generální ředitel, Hasičský záchranný sbor ČR:  
Fond zábrany škod tak, jak jsme řekli, je tvořen 3 %, což je nějakých 550 až v této chvíli, 
tuším 600 milionů korun a z něho Hasičský záchranný sbor dostává minimálně 60 %, včetně 
teda dobrovolných hasičů. V těch uplynulých dvou letech vlastně, protože zákon byl přijat v 
roce 2013, v roce 2014 se poprvé plnil a použitelné ty prostředky byly poprvé v roce 2015, 
takže v této chvíli fond zábrany škod jsme mohli využít v roce 2015 a v roce 2016. A ty 
prostředky, které šly za hasiči, tak byly použity na nákup cisteren, nákup technických 
automobilů, rychlých zásahových automobilů, právě na dálnice a na silniční komunikace.  
 
Václav MORAVEC, moderátor:  
Takže neměnit ten systém?  
 
genmjr. Drahoslav RYBA, generální ředitel, Hasičský záchranný sbor ČR:  
Ne.  
 
Václav MORAVEC, moderátor:  
Z vašeho pohledu. Co měnit, alespoň z pohledu Nejvyššího kontrolního úřadu je, nesoulad v 
zákonech, který komplikuje hasičům výběr peněz od pojišťoven, a teď se bavíme pro diváky o 
té další částce, to je těch 5600 korun jako paušální náhrada Hasičskému záchrannému sboru 
za hodinu práce při, při dopravní nehodě. Protože podle Nejvyššího kontrolního úřadu má jít o 
více než 300 milionů korun, kde se zkomplikoval výběr od pojišťoven. Hasiči nedostali od 
pojišťoven všechny peníze, protože k vypořádání náhrad zákon umožňuje různé přístupy a to 
jak ze strany vás jako Hasičského záchranného sboru, i pojišťoven. Tady změna zákona by 
byla dobrá na základě toho šetření Nejvyššího kontrolního úřadu?  
 
genmjr. Drahoslav RYBA, generální ředitel, Hasičský záchranný sbor ČR:  
Já si myslím, že ani v tomto případě ne. Asi poprvé, nebo úplně na úvod bych řekl, že 
Nejvyšší kontrolní úřad svou kontrolou nezjistil, nezjistil žádné porušení zákona, ani, ani tedy 
právních předpisů z pohledu Hasičského záchranného sboru, dokonce ani, ani nesystémové, 
nebo špatné používání finančních prostředků států, dal nám některá doporučení. Pravdou je, 
že my s některými doporučeními souhlasíme, s některými ne zcela...  
 
Václav MORAVEC, moderátor:  
No tak s čím tedy souhlasíte?  
 
genmjr. Drahoslav RYBA, generální ředitel, Hasičský záchranný sbor ČR:  
No tak když si vezmeme k tomu problému, o kterým jsme hovořili, tak my třeba 



nesouhlasíme s tím, že bychom měli účtovat všechny dopravní nehody pojišťovnám, a to 
proto, že je potřeba brát právní systém České republiky ne z pohledu pouze jednoho zákona, 
ale z pohledu celého právního systému a máme k tomu i stanovisko ministerstva financí, to 
znamená, my můžeme účtovat jen ty dopravní nehody, u kterých došlo, když to řeknu laicky, 
k poškození třetí osoby.  
 
Václav MORAVEC, moderátor:  
Hm, a když jsem se díval do nálezu NKÚ, tak on také konstatoval, že v různých regionech 
vaši lidé v rámci Hasičského záchranného sboru přistupují s různými finančními nároky vůči 
těm, kteří jsou napojeni na ten centralizovaný pult. Byl tam zmiňován Hasičský záchranný 
sbor Libereckého kraje a, a dalších krajů. To jste změnili tuto, tento rozdílný přístup?  
 
genmjr. Drahoslav RYBA, generální ředitel, Hasičský záchranný sbor ČR:  
Tak tady musím říci, že souhlasíme s Nejvyšším kontrolním úřadem a ten, ale musím zase 
také říci, že jsme na tom systému, na té změně toho systému začali pracovat ještě před tím, 
než Nejvyšší kontrolní úřad k nám přišel, ale bohužel ten systém nějakým způsobem jsme 
přijali z minulosti, kde my máme 14 samostatných krajských nebo samostatných Hasičských 
záchranných sborů krajů a každý ten kraj se nějak vyvíjel. Má jiné potřeby, jiné problémy v 
této oblasti, je jinak nastaven technicky, má uzavřeny smlouvy dlouhodobé, takže musíme k 
tomu přistupovat velmi citlivě a hlavně to chce čas. Takže ano, v této chvíli provádíme to, že 
se snažíme udělat jednotný systém tak, aby všechny společnosti, pokud možno, platily ve 
všech krajích stejně.  
 
Václav MORAVEC, moderátor:  
Kdy to bude fungovat ten jednotný systém? Protože Liberecký záchranný hasičský sbor dával 
připojení zdarma k tomu centralizovanému pultu, zatímco Hasičský záchranný sbor 
Pardubického kraje si tím vylepšil rozpočet o zhruba 8 milionů korun.  
 
genmjr. Drahoslav RYBA, generální ředitel, Hasičský záchranný sbor ČR:  
Víte co, to je právě dáno tím, jestli ten, to železo, ten software, ten hardware, jestli jsou v 
majetku Hasičského záchranného sboru, nebo jsou v majetku někoho jiného, jak je řešeno 
připojeno a celá řada dalších věcí a, a tam, abychom to řekli, že k 1. 1. třeba příštího roku už 
to bude jinak, to není možné udělat, protože jsou právě uzavřeny ty dlouhodobé smlouvy, 
takže my musíme vytýčit směr, na tom se teď dlouhodobě pracuje, to si myslím, že dokážeme 
udělat do konce letošního roku, ale potom musí přistoupit k té druhé fázi, to znamená 
vypovědět smlouvy a navázat smlouvy nové.  
 
Václav MORAVEC, moderátor:  
Vy tedy do konce roku budete mít jasno, jak postupovat jednotně?  
 
genmjr. Drahoslav RYBA, generální ředitel, Hasičský záchranný sbor ČR:  
Jakým směrem chce Hasičský záchranný sbor postupovat. Ano.  
 
Václav MORAVEC, moderátor:  
A pak se to bude od ledna příštího roku naplňovat v praxi. Vy si tedy, pane generále, 
nemyslíte, že by bylo dobré, aby se zákony v této zemi změnily tak, že by automaticky 
pojišťovny hradily tu hodinovou sazbu 5600 korun, a aby tam nedocházelo k těm právním 
sporům, když NKÚ říká, že tady, pardon, přibližně 30 % té částky, kterou pojišťovny 
neuhradily, z těch vybíraných 5600 korun za tu hodinu práce.  
 



genmjr. Drahoslav RYBA, generální ředitel, Hasičský záchranný sbor ČR:  
Jestli bych mohl tady ukázat malý graf...  
 
Václav MORAVEC, moderátor:  
Můžete.  
 
genmjr. Drahoslav RYBA, generální ředitel, Hasičský záchranný sbor ČR:  
Támhle na kameru. Hasičský záchranný sbor za to období od 1. září 2013 do 30. května 2016 
účtoval pojišťovnám 355 milionů korun. Z toho pojišťovny 271 milionů korun uhradily a 
zůstává nedořešena částka 84 milionů korun. Já bych to nechtěl házet všechno na pojišťovny, 
byť v hned v tom prvopočátku jsme udělali směrnici, která měla řadu problémů vyřešit, k této 
směrnici, tato směrnice byla schválená i Českou kanceláří pojistitelů, jednali jsme s Českou 
asociací pojišťoven, s jednotlivými pojišťovnami, přesto prostě některé pojišťovny se zcela 
tohoto nedrží. Na druhou stranu musím říct, že i my se v tom musíme naučit pracovat v tomto 
prostředí. Takže my jsme teď už přehodnotili všechny závazky, které jsme vyfakturovali a 
musím říct, že z těch závazků, které...  
 
Václav MORAVEC, moderátor:  
Z těch 84 milionů? Ano?  
 
genmjr. Drahoslav RYBA, generální ředitel, Hasičský záchranný sbor ČR:  
Z těch 84 milionů z těch 84 milionů již 37 milionů souhlasíme s pojišťovnami, že dále zřejmě 
požadovat nebudeme...  
 
Václav MORAVEC, moderátor:  
Ano, to znamená, že byste stáhli 30...  
 
genmjr. Drahoslav RYBA, generální ředitel, Hasičský záchranný sbor ČR:  
Na 47 milionů...  
 
Václav MORAVEC, moderátor:  
Ano, na...  
 
genmjr. Drahoslav RYBA, generální ředitel, Hasičský záchranný sbor ČR:  
A od těchto 47 milionech je teď diskuse s pojišťovnami. Pokud se nedohodneme a budou mít 
pojišťovny jiný názor, v tom případě nám nezbyde nic jiného než předat k vymáhání Úřadu 
pro zastupování státu ve věcech majetkových, s kterými jsme již uzavřeli memorandum o 
tom, že toto vymáhání budou za nás dělat.  
 
Václav MORAVEC, moderátor:  
A ten rozdílný výklad už podle vás tedy skončil a není zapotřebí měnit zákon?  
 
genmjr. Drahoslav RYBA, generální ředitel, Hasičský záchranný sbor ČR:  
V 99 % skončil. Je tam určitě nějaká část, kde je to řekl bych nejasné, ale nejasné z pohledu 
toho, my nechceme měnit zákon v tom, že bychom používali prostředky, i když je třeba 
dopravní nehoda, nestane se žádná škoda, to určitě ne, ale jsou tam věci, kdy dojde třeba k 
rozlití pohonných hmot a teď je problém o tom, jestli to již je to množství, které může ohrozit 
životní prostředí nebo není. Čili na tom pracujeme s těma pojišťovnami, jednáme, zejména s 
Českou kanceláří pojistitelů a myslím si, že do budoucna těch sporných bodů bude 
minimálně.  



 
Václav MORAVEC, moderátor:  
Teď tedy říkáte, že vás kompromis je 47 milionů...  
 
genmjr. Drahoslav RYBA, generální ředitel, Hasičský záchranný sbor ČR:  
Ano.  
 
Václav MORAVEC, moderátor:  
Kdybyste ustoupili z více než...  
 
genmjr. Drahoslav RYBA, generální ředitel, Hasičský záchranný sbor ČR:  
84 o 37 jsme ustoupili.  
 
Václav MORAVEC, moderátor:  
O 37, 37, jak dlouho budete čekat, zda pojišťovny těch 47 milionů zaplatí?  
 
genmjr. Drahoslav RYBA, generální ředitel, Hasičský záchranný sbor ČR:  
No víte co, v těch 47 milionech jsou i věci, které pojišťovny třeba vůbec nereagovaly, nebo 
jsou tam věci, kdy my si myslíme, že to naprosto jasné, ale pojišťovny to ještě třeba nestihly 
zaplatit, jo. Čili to je, to je to, co jsme aktuálně vyfakturovali a co jsme skutečně dostali. A 
jinak, jak dlouho budeme čekat na to vymáhání? Předáme do, pokud se nedohodneme, do 
konce letošního roku.  
 
Václav MORAVEC, moderátor:  
Do konce roku?  
 
genmjr. Drahoslav RYBA, generální ředitel, Hasičský záchranný sbor ČR:  
Ano.  
 
Václav MORAVEC, moderátor:  
Dáváte pojišťovnám k tomu, aby vám tu částku, která je sporná, zaplatily.  
 
genmjr. Drahoslav RYBA, generální ředitel, Hasičský záchranný sbor ČR:  
Ano.  
 
Václav MORAVEC, moderátor:  
Děkuji dalšímu hostu Otázek, kterým byl generální ředitel Hasičského záchranného sboru 
Drahoslav Ryba a těším se někdy příště tady v Otázkách na shledanou, pane generále.  
 
genmjr. Drahoslav RYBA, generální ředitel, Hasičský záchranný sbor ČR:  
Taky děkuji. Na shledanou.  
 
Václav MORAVEC, moderátor:  
A přeji vám, pokud možno, co nejstálejší počasí, ať vám ty výjezdy nenarůstají, protože když 
se člověk podívá za okna, alespoň tady hlavního města Prahy, tak opět déšť. Děkuji a na 
shledanou.  
 
genmjr. Drahoslav RYBA, generální ředitel, Hasičský záchranný sbor ČR:  
Také děkuji.  
 



Václav MORAVEC, moderátor:  
Takové byly dnešní Otázky. Vidíte, že nás najdete na internetových stránkách České televize, 
na sociálních sítích a hezký zbytek neděle, pokud možno ve společnosti České televize.  

Zpracovatel: Anopress IT a.s.  
 


